

**Коновалов
Андрей Михайлович,**
практикующий юрист
a-lex.2@mail.ru

DOI: 10.18572/1813-1247-2021-3-40-44

Обзор некоторых поправок к Конституции Российской Федерации

14 марта 2020 года был официально опубликован и вступил в силу Закон Российской Федерации о поправке к Конституции Российской Федерации от 14 марта 2020 г. № 1-ФКЗ (далее — Закон о поправке), а точнее его ст. 3, предусматривающая порядок вступления в силу самих поправок в Основной закон, а также несколько сопутствующих вопросов.

Спустя всего два дня — 16 марта 2020 года — было дано Заключение Конституционного Суда Российской Федерации (далее — КС РФ) «О соответствии положениям глав 1, 2 и 9 Конституции Российской Федерации не вступивших в силу положений Закона Российской Федерации о поправке к Конституции» (далее — Заключение).

Предлагаемые поправки затрагивают целый ряд таких общественно значимых, а потому требующих детальной проработки вопросов, как закрепление в Конституции РФ дополнительных социальных гарантий для населения, установление максимального количества президентских сроков, которые вправе занимать одно и то же лицо, право неисполнения решений межгосударственных органов, возможность проверки на соответствие Конституции РФ законов еще до их подписания президентом и т.д.

Еще при обнародовании текста первоначального Законопроекта он вызвал достаточно оживленную дискуссию не только в обществе профессиональных юристов, но и среди тех, кто специальными познаниями в области права не обладает.

Не пытаясь детально проанализировать весь текст Закона о поправке (для этого пришлось бы написать целую книгу) и не претендуя на абсолютную истинность высказываемых суждений, попробуем все же рассмотреть его наиболее интересные и спорные моменты, в том числе с опорой на Заключение, данное КС РФ.

Ключевые слова: Конституция, поправки, заключение.

Review of Some Amendments to the Constitution of the Russian Federation

Konovalev Andrey M., Practicing Lawyer

On March 14, 2020, the Law of the Russian Federation on the amendment to the Constitution of the Russian Federation from 14.03.2020 N 1-FKZ (hereinafter — the law on the amendment), or rather its article 3, which provides for the entry into force of the amendments themselves to the Basic Law of the country, as well as several related issues, was officially published and entered into force.

After only two days — March 16, 2020 was the Conclusion of the constitutional Court of the Russian Federation (hereinafter — CC RF), "On compliance with the provisions of chapters 1, 2 and 9 of the Constitution of the Russian Federation pending its entry into force the provisions of the Law of the Russian Federation on the amendment of the Constitution" (hereinafter — the Conclusion).

The proposed amendments affect a number of issues that are socially significant and therefore require detailed study, such as: fixing additional social guarantees for the population in the Constitution of the Russian Federation, setting the maximum number of presidential terms that a single person can hold, fixing requirements for persons applying for a number of positions, introducing a rule on the State Council, the possibility of checking the compliance of laws with the Constitution of the Russian Federation before they are signed by the President, etc.

Even when the text of the original Bill was published, it caused quite a lively discussion not only in the society of professional lawyers, but also among those who do not have special knowledge in the field of law.

Without trying to analyze in detail the entire text of the amendment Law (this would require writing a whole book) and without claiming absolute truth of the statements made, we will still try to consider its most interesting and controversial points, including relying on the Conclusion given by the constitutional court of the Russian Federation.

Keywords: Constitution, amendments, conclusion.